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Grups municipals 

Xavier Mulleras Vinzia, PP  

Gala Pin, BeC 

Jaume Collboni, Psc 

Marilen Barceló, C'S 

Raimond Blasi, PdeCAT 

Trini Capdevila, ERC 

Consell ciutadà 

Antonio Fortes, Sant Andreu 

Ramon Noguera,   Sarrià-Sant Gervasi 

Consells sectorials de la ciutat 

Carme Riu, Consell Rector IMD 

Emeka Okpala, Pacte per la Mobilitat 

Enric Francès, Cm Associacions 

Juan Martínez,  Con. Assessor Gent Gran 

Manuel Cases, Consell dels Animals 

María Rubia, CM del Poble Gitano 

Marta Gumà  

Mireia Olivé, Consell Municipal Medi Ambient 

Rodrigo Araneda, Cm LGTBI 

Salvador Domínguez, Cm Consum 

Salvador Vendrell, CM Ciutat i Comerç 

Teresa Crespo, CM de Benestar Social 

Institucions rellevants de la ciutat 

Adela Subirana, Grup 7 

Albert Recio,   FAVB 

Carlos Sánchez, UAB 

Carme Fenoll, UPF 

Cristina García, Foment del Treball 

Estanislau Roca, UPC 

Eugeni Forradellas, Ass. Consell de Cent 

Isabel Clos, RACC 

Javier Garcia, Fedelatina 

Joan Maluquer, Ateneu Barcelonés 

Raquel de Haro, CCOO 

Vicenç Tarrats, CCOO 

Taula Presidencial: 

Gerado Pisarello, primer tinent d'alcaldia 

Fernando Pindado, comissionat de Participació  

Mª Assumpció Vilà, Síndica Greuges 

Andreu Parera, Secretaria Tècnica del Consell de Ciutat 

Maribel Fernández, Secretaria Jurídica 

 

 

Fitxer General d’Entitats Ciutadanes 

Àngels Guiteras, Ass. Benestar i Desen. 

Antoni Reig, Coordinadora d'Entitats del Poble Sec 

Enric Canet, Casal Dels Infants 

Enrique Delgado, Taula Entitats Sarrià 

Joan Puente, Raco De Les Corts 

Joan Vidal, Ass. Mas Guinardó 

Josep Lluís Alonso, Federació d'Entitats del Clot-

Camp de l'Arpa 

Lola De La Fuente, Fundació Esclat Marina 

Maria Rosa Lunas FOCAGG 

Núria Paricio, Barcelona Oberta 

Ramon Tornero, Ass. Excursionistes 

Xavier Ferré Giralt, Dincat 

Registre Ciutadà 

Delfí Cosialls 

Ester Sauqué 

Inmaculada Vicente 

José Ruiz De Aretxabaleta 

Josep Conesa 

Ma. del Carmen Panella 

Montserrat Ferrando 

Pere Massanet 

PLENARI CONSELL DE CIUTAT 

 

Data: 12 de desembre del 2018 

Hora: 18:00 h 

Lloc: Saló de Cent 

PERSONES ASSISTENTS 

 

Presidència 

Excma. Sra. Ada Colau, alcaldessa de Barcelona
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Persones de renom Ciutadà 

Anna Balletbó 

Guillem Espriu 

Ignasi Parody 

Jordi Porta 

Mercè Rey  

Paz Cano 

Altres assistents 

Alba Guerrero, Suport a Secretaria Consell de Ciutat  

Manel Punsoda ,Direcció de Serveis de Democràcia 

Activa i Descentralització  

Jose Cabrero, Suport a Secretaria Consell de Ciutat 

S’excusen: 

 
Montserrat Morera  (Vicepresidència primera), Alejandro Goñi (Vicepresidència Segona), Aitor ÓScar Urquiola, 
(CM Cooperació Internac. per al Desenv.), Albert Riera (Ass Mares i Pares Cat),), Amadou Sam, Anna Subirats, 
Antonio Guillén (Sants-Montjuïc), Beatriz Blanco (CJB), Carlos Heredia, Carlos Pablos (Federació de Colles de 
Sant Medir), Carlos Rosales, Carlos Ruiz, Clàudia Libenson, Coral Regí (Consell Escolar Municipal), Enric 
Sánchez (Ciutat Vella), Juanjo Casado (UGT), Esther Sauqué, Francina Alsina (Taula d'entitats del Tercer Sector 
Social de Cat.), Gemma Altel (CM Dones), Gloria Martín, Joan Bordetas (Eixample), Jordi Gras (Sant Martí), Josep 
Molina(Consell d’Habitage Social), Josep Ortiz (Nou Barris), Josep Vilalta (UB), Julio Rios (FECARECAT), Laura 
Rojas, Lluis Vendrell (Cambra de Comerç, Indústria i Navegació de BCN), Lluïsa  Erill (Sants-Montjuïc), Lydia 
Chaparro (Ecologiste en Acció de Cat.), Maite Vilalta (UB), Miquel Carrillo, Neus Bonet (Col.legi de Periodistes de 
Catalunya), Núria Font (Federació d'Ateneus de Catalunya), Núria Font (Fed. Ateneus Cat.), Pròsper Puig 
(Fundació Barcelona Comerç), Raquel Acinas, Roser Vallhonesta (Horta-Guinardó), Toni Guiu (Associació A-
Dintre Barcelona), Wafaa Moussaoui, Xavier Périz (Consell de la FP). 

 

ORDRE DEL DIA 

 

0. Benvinguda de l‘Alcaldessa 

1. Lectura i aprovació, si escau, de l'acta de les sessions anteriors 

2. Pressupost 2019 

3. Agenda dels Infants 

4. Medalles d’honor 

4.1 Propostes de medalles d’honor 

4.2 Votació de les candidatures 

5. Informe Rellançar Barcelona 

6. Torn obert de paraula i tancament 

 

SÍNTESIS DE LA SESSIÓ DE TREBALL 

 

0. Benvinguda de l‘Alcaldessa  
 

Presenta la sessió i saluda els assistents l'Excma. Sra. Ada Colau. Fa al·lusió a les 

jornades de l'Observatori Internacional de la Democràcia Participativa (OIDP) i ressalta 

la importància de treballar per la ciutadania des de les administracions locals en un 

moment que la nostra societat presenta símptomes de deficiència democràtica. 

Fa èmfasi en la necessitat d'espais plurals com el del Consell de Ciutat per promoure 

el debat i gestionar els desacords, i l'evolució permanent dels mecanismes de 

participació. Felicita la labor feta amb el nou Reglament de Participació Ciutadana. 
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1. Lectura i aprovació, si escau, de l'acta de les sessions anteriors  

 

S’aprova l'acta del plenari extraordinari del 24 d’abril. 

 

2. Pressupost 2019 

 

Pren la paraula Vicenç Tarrats i trasllada als assistents que la Comissió 

Permanent ha fet un document amb la intenció de posar de manifest la 

necessitat que té la ciutat de disposar d'uns pressupostos que consolidin els 

seus serveis i garanteixin la seva sostenibilitat, assegurin les inversions, que 

projectin la ciutat cap a un futur de més qualitat i que faciliti un repartiment de la 

riquesa més just. Aquesta no és la primera vegada que es posa l'accent en 

aquest tema, comenta, i manifesta que és clau per assegurar l'estabilitat del 

funcionament de la Ciutat. Per això, reclama responsabilitat conjunta a tots els 

grups municipals i a l'equip de govern perquè es faci un esforç de consens. 

Barcelona es mereix un exercici de generositat i el CdC té l'obligatorietat 

d'incidir en un tema tan important com el dels pressupostos. Explica que el 

document està a disposició de tothom i correspon a l'Ajuntament de Barcelona 

donar una resposta. 

 

Intervé el primer tinent d'alcaldia Gerardo Pisarello, i comenta que aquest 

debat pressupostari es dóna en un context en què malgrat la situació 

econòmica global i l’europea, la ciutat de Barcelona està mostrant una 

resiliència molt important. La situació financera és molt bona i així ho ratifiquen 

les principals agències de qualificació de deute. Tenim un ajuntament, 

comenta, que garanteix el pagament a 30 dies a proveïdors, amb un estalvi 

brut del 22,3% dels ingressos corrents i amb uns comptes equilibrats. La nostra 

proposta explica, és poder tenir uns pressupostos el més rigorosos, 

redistributius i progressius possibles, tant per suportar l'economia, com per 

donar resposta a les dificultats socials. Per tant, exposa, s'ha fet un 

plantejament d'aprovació pressupostaria amb les tres administracions: govern 

de l'Estat, Generalitat i l'Ajuntament de Barcelona. Apunta que l'Estat donarà 

suport a un pressupost expansiu i que la Generalitat ha manifestat la seva 

intenció de revertir les retallades que s'han produït els últims anys i de resoldre 

el deute ciutadà que té amb l'Ajuntament de Barcelona. 

 

S'obre torn de paraula. 

 

Albert Recio comenta que és el primer any que el grup de treball sobre 

pressupostos no s'ha pogut reunir perquè no tenia inputs i argumenta que 

aquesta exposició de l'equip de govern s'hauria d'haver fet abans, fent èmfasi 

en els diferents escenaris possibles. 
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Ma. del Carmen Panella pregunta sobre el deute de la Generalitat i les escoles 

bressols. 

 

Pren la paraula Joan Puente posant en evidència que si es divideix els 

pressupostos per districte pel seu nombre d'habitants, Les Corts és el més 

desfavorit. 

 

Intervenen els grups municipals. Tots els grups coincideixen no poder fer una 

valoració donat que el grup de govern no ha presentat un document de 

pressupost. Raimond Blasi (PdeCAT) fa referència a l'escrit que va enviar a la 

Comissió Permanent el 19 de novembre i demana fer-lo arribar a totes les 

persones membres del CdC. 

 

Parla Gerardo Pisarello i explica que es va reunir amb tots els grups 

municipals excepte PP i C's per explicar l'estratègia del pressupost 2019. 

 

Tanca aquest punt Vicent Tarrats amb la idea que sense pressupost la ciutat 

corre el risc de paralitzar-se. Torna a demanar generositat per part de tots els 

grups municipals i l'equip de govern per aplegar a un consens. 

 

3. Agenda dels Infants 

 

L’alcaldessa cedeix la paraula al Grup Altaveu que accedeix al Saló de Cent. 

Maria Truñó, directora de l'Institut d'Infància presenta el programa municipal 

“Parlen els nens i nenes” i l’Agenda dels Infants,  i explica la necessitat 

d’escoltar els nens i les nenes com a ciutadans de Barcelona. 

 

El Grup Altaveu fa una petició concreta: la possibilitat de fer sessions amb el 

Consell de Ciutat per debatre sobre aspectes d'interès divers. Aquestes 

sessions, expliquen els nens i nenes, haurien de ser en petit format, sense 

mitjans de comunicació ni restriccions de temps per facilitar l'enteniment i poder 

parlar obertament. També demanen que es tingui en compte les seves 

aportacions. 

 

S'obre torn de paraula. 

 

Es consulta sobre com es tracta el tema de la immigració des del programa. 

Les nenes i els nens responen que els qüestionaris que s'han fet servir al 

programa Parlen els nens i nenes: el benestar subjectiu de la infància a 

Barcelona la diversitat està representada. 
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Es parla sobre l'assetjament escolar i com es pot tractar a les aules. El Grup 

Altaveu comenta que és millor prevenir que curar i que és important 

conscienciar tota la comunitat educativa, professorat, alumnes i famílies en 

aquest tema. Es comenta que l'agressor també és víctima del problema i que 

s'hauria de parlar obertament a classe. 

Es tracta el tema de l'associacionisme. El grup de nens i nenes explica que 

molts d'ells i elles formen part d'algun cau i pensen que tothom hauria de poder 

participar d'algun esplai o moviment associatiu, però que moltes vegades no 

s'assabenten perquè no disposen d'informació. S'explica com en un cau en 

qüestió hi ha un alt grau de participació a on els infants mateixos prenen 

decisions i es qüestiona perquè això no és possible a les escoles. 

 

L'alcaldessa agraeix la presència del Grup Altaveu, es recullen les aportacions 

i emplaça a la Comissió Permanent a convocar una sessió conjunta per seguir 

debatent. 

 

4. Medalles d’honor 

 

4.1 Propostes de medalles d’honor 

 

Josep Lluís Alonso presenta a l'Escola d'Adults de La Verneda com a 

proposta d'entitat a les medalles d'honor. L'Escola d'Adults de La Verneda, 

explica, és un projecte liderat per les associacions Àgora i Heures i consistent 

en una comunitat d'aprenentatge que té la intenció de servir com a instrument 

de participació i difusió cultural més enllà de l'educació reglada. El seu referent 

és la pedagogia freiriana de l'apoderament educatiu mitjançant 

l'autoaprenentatge, i seguint una metodologia dialògica a on l'alumne i el 

docent estan al mateix nivell. L'escola, explica, és una entitat constructora de 

barri i de ciutat donat el seu impacte social. 

 

Albert Recio presenta a Joan Balañach i Lloret com a candidat pòstum a les 

medalles d'honor. Joan Balañach, explica, va dedicar tota la seva vida a 

accions socials, va ser representant sindical a la Fundació Claret, membre de 

l'Associació de veïns de la Sagrada Família, i membre de la FAVB on ha tingut 

diversos càrrecs, i entre altres, ha representat a la Federació en el Consell de 

Turisme. El seu treball ha estat relacionat amb la promoció de cooperatives 

d'habitatge, ha estat impulsor de diverses campanyes com El barri no està en 

venda i d'altres relacionades amb turisme sostenible. 

 

4.2 Votació de les candidatures 

 

Els resultats de les votacions són: 
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• Escola d'Adults de La Verneda: 41 vots a favor, 1 abstenció i 0 en 

contra. 

• Joan Balañach i Lloret: 40 vots a favor, 2 abstencions i 0 en contra. 

 

5. Informe Rellançar Barcelona 

 
Anna Balletbò agraeix a totes les persones implicades en la comissió i 
especialment als convidats a comparèixer i a l'equip redactor format per: 
Estanislau Roca, Vicenç Tarrats, Paz Cano i ella mateixa. L'informe surt de la 
necessitat de redefinir l'aposta de Barcelona per afrontar reptes globals i 
reorientar la ciutat mitjançant la posada en marxa d'iniciatives que han de 
permetre fomentar els sectors econòmics més competitius, apostant per la 
millora social. Les ciutats metropolitanes, expliquen, són les protagonistes de la 
nova ordenació del món, guien els avenços, concentren valors, capacitats i 
recursos i es relacionen entre elles en xarxa. En aquest context Barcelona s'ha 
d'alinear amb el soft power que caracteritza aquesta situació. El grup de treball 
es va marcar tres objectius:  
 
• Impulsar a Barcelona nous sectors productius, tant industrials com de serveis, 
que afavoreixin l'ocupació, la investigació i l'exportació.  
• Enfortir la marca Barcelona com a destí universitari, mèdic, d'investigació, 
cultural, esportiu, i la implementació de nous sectors industrials.  
• Emprendre una acció ràpida, potent i coordinada amb tots els actors socials 
per afrontar els reptes i dificultats actuals. Impulsar un nou rellançament de 
Barcelona com a projecte econòmic i social que posi la nostra ciutat al 
capdamunt del rànquing de ciutats global.  
 
Es van crear 4 subcomissions: economia i empresa; mobilitat i infraestructures; 
coneixement, innovació i investigació; i benestar social i qualitat de vida. Entre 
els temes abordats assenyalar el creixement i repartiment de la riquesa; la 
necessitat de taxar econòmicament a les empreses multinacionals; el salari 
mínim de ciutat; impulsar la connexió del Port de Barcelona amb la xarxa de 
mercaderies de Renfe; promoure l'habitatge social i la importància de treballar 
sobre el concepte de ciutat metropolitana. 
 
Anna Balletbò aprofita per felicitar que s’hagi aconseguit per Barcelona la seu 
de la mobilitat urbana europea gràcies a la feina que han dut a terme les 
universitats, l’Ajuntament i l’Àrea Metropolitana de Barcelona entre d’altres. 
 

S'obre torn de paraula. 

 

Pren el torn Guillem Espriu i apunta el fet que Barcelona creixerà a mesura 

que creixi el seu entorn. Parla sobre el projecte d'emergència social, el 

mestissatge identitari i de com hem de vertebrar les estructures existents per 

centrar-les en el creixement metropolità. 
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Parla Emeka Okapala i assenyala que troba a faltar en el document fer menció 

al fet que Barcelona serà la capital europea de la mobilitat urbana, i fer 

referència a la mobilitat activa a la ciutat donat que Barcelona és una de les 

ciutats més “caminables” del món. 

 

Pren la paraula Carme Riu i subratlla el fet que no es tracta el tema de 

l'accessibilitat a l'informe. Comenta també que tot i sent Barcelona un referent 

pel que fa a l'accessibilitat i mobilitat, encara falta molt per fer. 

 

Parla Mª Rosa Lunas i exposa la importància de visibilitzar La Carta Europea 

de Salvaguarda dels Drets Humans a la Ciutat i per tant fer-la arribar a totes les 

persones membres del Consell de Ciutat, i apartar uns pressupostos destinats 

a la implementació dels objectius de la carta. 

 

Intervé Manel Cases i comenta que Barcelona és Ciutat Amiga dels Animals i 

que això no queda reflectit al document. 

 

6.Torn obert de paraula i tancament 

 

Pren la paraula Marta Gumà i lamenta que no s'hagin pres mesures prou 

eficaces contra la contaminació atmosfèrica i recorda que Barcelona supera els 

límits establerts per la Unió Europea. Argumenta que no sols afecta el medi 

ambient sinó també a la salut. 

 

Estanislau Roca explica el model Park & Ride, una forma de desplaçament 

sostenible que implica deixar el cotxe als afores de la ciutat i agafar el transport 

públic per a arribar al centre urbà. 

 

Pren la paraula Ada Colau i comenta que s'estan prenent mesures contra la 

contaminació. El 2020, comenta, és l'any previst per eliminar gran part dels 

vehicles més contaminants de l'àrea metropolitana, s'ha reduït espai al cotxe 

per fer carrils bici i superilles i entenem que aquest canvi de model s'ha de fer 

gradual perquè tothom pugui adaptar-se. 

 

Parla Ramon Noguera i exposa que si acabéssim la línia 9 de metro, 

l'intercanviador de Sarrià arribaria a tot El Vallès i reduiria molt la contaminació. 

 

Intervé Mª del Carmen Panella i parla sobre la contaminació acústica de 

l'escola Víctor Català de Nou Barris. Interpel·la als grups municipals per no 

arribar a un acord amb els pressupostos. 

 

Raimond Blasi planteja la conveniència de rellançar el Consell de Ciutat 

aprofitant les noves tecnologies i els mitjans de comunicació, i proposa fer 
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streaming de les sessions. Dóna resposta a la intervenció anterior manifestant 

que no es pot acordar un pressupost que no s'ha tramitat. 

 

Es tanca la sessió. 


